
Radnice v Hulíně chystá 
významné investice v míst-
ní části Záhlinice. V letošním 
roce uskuteční rekonstrukci 
tamní mateřské školy, v plá-
nu je také zahájení opravy 
podlahy v sálu restaurace  
U Čápa, kterou město vlast-
ní. Investuje se také v druhé 
místní části Chrášťany, kde 
byla v těchto dnech zkolau-
dována nová vodní nádrž. 

V rámci rekonstrukce škol-
ky se počítá s opravou podlah, 

výměnou elektroinstalace a 
radiátorů. Ve třídě bude vše 
nové včetně nábytku. K reali-
zaci dojde během července a 
srpna, náklady dosáhnou výše 
cca 1,3 milionu korun. „Co se 
týká sálu záhlinické hospo-
dy, tam opravu podlahy právě 
naceňujeme, s odhadem, že 
pro letošní rok půjde o investici 
kolem půl milionu korun. Práce 
začnou ve druhé polovině letoš-
ního roku,“ prohlásil Jaromír 
Žůrek, starosta města Hulína.

Radnice připravuje pro Zá- 
hlinice, kde žije 335 obyva-
tel, i další projekty. Počítá na-
příklad s dalšími vylepšeními 
sálu restaurace U Čápa nebo 
s projekty týkající se dopravní 
obslužnosti, mezi které patří 
třeba výstavba nové autobu-
sové zastávky. „Tyto investice 
chceme realizovat i s pomocí 
dotací, pečlivě proto sledujeme, 
kdy a s jakými podmínkami bu-
dou vypsány. Pro rekonstrukci 
mateřské školky žádáme o do-

taci téměř 800 tisíc korun,“ ujis-
til Jaromír Žůrek.

V Chrášťanech, kde má 
stálé bydliště 92 lidí, se poda-
řilo vybudovat novou vodní 
nádrž. Jejím hlavním účelem 
je zadržování vody v krajině, 
proto se do ní sbíhají drenáže 
z okolních polí. Zásobována 
je i podzemní vodou a může 
být doplňována také z říčky 
Mojeny, která teče v bezpro-
střední blízkosti. Do jejího 
toku může být odvedena pří- 
padná nadbytečná voda, kte- 
rou nádrž například za silných  
a dlouhotrvajících dešťů ne- 
pojme. „V rámci výstavby ná-
drže došlo také k vysazení ze-
leně v jejím okolí a k instalaci 
herních prvků pro děti. Věříme, 
že se z nádrže stane krásné od-
počinkové místo jak pro místní 
občany, tak pro cyklisty pro-
jíždějící po místní cyklotrase,“ 
sdělil Leoš Holubníček, mís-
tostarosta města.

Běžná kapacita nádrže 
je 2150 metrů krychlových 
vody, v případě potřeby se 
může zvýšit až na 2850 me-
trů krychlových. Nejhlubší 
místo – 2,1 metru - se nachází 
u hráze. V zadní části nádrže, 
v místě biotopu, je průměrná 
hloubka 1 metr. Vybudová-
ní nádrže vyšlo na cca 7 mi- 
lionů korun, z nichž 4 mili-
ony korun pokryla dotace. 
„Vodní nádrž určitě není po-
slední investicí v Chrášťanech,  
nad dalšími se zamýšlíme, 
opět v návaznosti na možné 
dotační tituly,“ doplnil staros-
ta města. 

Zdeněk Dvořák
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Hulín chystá investice v Záhlinicích. V Chrášťanech mají novou vodní nádrž

PŘEČTĚTE SI:
Z radnice:  Nová internetová služba Portál občana str. 2
Městská knihovna:  Digi-herna měla velký úspěch str. 7
Orelská jednota:  Od historie až po současnost str. 12
Sport:  Úspěchy fotbalových přípravek str. 19

První občánek Hulína roku 2023 Vilém Vnuk  
navštívil radnici

První občánek Hulína je… Vilém Vnuk. Rodičům Petře Krejčí a Martinu Vnukovi se narodil  
v prvních lednových dnech. Doma na něj netrpělivě čekala dvouletá sestřička Emma.  
Vilém má za sebou už i návštěvu radnice, kde byl 11. března slavnostně přivítán mezi občany 
města. Rodiče převzali při této příležitosti také finanční dar, který tradičně k této příležitosti 
schválila Rada města Hulína.

(text a foto: vo, dvo)
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Z RADNICE

Přeplatek či nedoplatek na místních poplatcích?  
Podívejte se na Portál občana

Radnice v Hulíně zprovoz-
nila novou internetovou služ-
bu pro veřejnost, tzv. Portál 
občana. Jeho prostřednic-
tvím lze zjistit aktuální infor-
mace k místním poplatkům, 
hospodaření města nebo tře-
ba k volbám, umožňuje také 
vstup do online služeb stát-
ního Portálu veřejné správy. 
Portál občana je umístěn na 
odkaze www.portal.hulin.cz, 
podrobné informace k němu 
město zveřejnilo na odkaze 
https://www.hulin.cz/aktua-
lne/aktuality/portal-obcana
-2611cs.html.

„Snažíme se co nejvíce 
zjednodušit a zpřístupnit ko-
munikaci veřejnosti s úřadem. 
Portál občana do této strate-
gie přesně zapadá. Budeme 
rádi, pokud jej začne užívat 
co nejvíce obyvatel města,“ 
prohlásil Jaromír Žůrek, sta-
rosta města Hulína. „Portál 
občana má velký informační 
i praktický význam. V někte-
rých případech se sdělení tý-
kají přímo konkrétních obyva-
tel, například u výše přeplatků 
či nedoplatků na místních 

poplatcích. Na základě údajů 
z tohoto portálu už dokonce 
jeden občan přišel uhradit 
nedoplatek,“ sdělil Pavel Ja-
nečka, správce internetové 
sítě města Hulína. 

Portál občana – popis 
služeb: 
•	 Osobní účet - zobrazu-

je předpisy k místním 
poplatkům, které byly 
vystaveny, včetně infor-
mace, zda byly uhrazeny, 
či nikoliv, se zobrazením 
případné dlužné částky/
přeplatku. Součástí před-
pisu je i variabilní symbol, 
takže máte k dispozici 
veškeré údaje k provední 
platby. Číslo účtu města: 
8319720217/0100.

•	 „Klikací“ rozpočet - zob-
razuje kompletní informa-
ce o hospodaření města 
a lze si proklikávat např. 
zobrazované roky nebo 
skupiny informací (rozpo-
čet, příjmy, výdaje atd.).

•	 Informace k volbám - in- 
formace o volebním okrsku  

a volební místnosti. Ak-
tuálnost zde uvedených 
informací závisí na době  
do konání vypsaných voleb.

•	 Portál veřejné správy MV 
ČR – zde může občan vy-
užít online služeb státního 
Portálu veřejné správy. 
Přihlášení z Portálu obča-
na města se mu přenáší i 
do Portálu veřejné správy, 
kde již tedy přihlašovací 
údaje nemusí zadávat.
V Portálu veřejné správy 
lze přehledně dohledat 
veškeré informace, které o 
Vás vede stát. Např. dokla-
dy včetně platnosti, registr 
silničních vozidel s údaji o 
technických prohlídkách, 
bodové hodnocení řidiče 
z registru řidičů atd...

Jak vstoupit do Portá-
lu občana: 

K získání přístupu k těmto 
online službám je potřeba 
provést bezpečné a zaruče-
né vzdálené ověření totož-
nosti. K tomu poslouží iden-
tifikační prostředky, které je 
možno vnímat jako pomysl-
ný klíč k otevření identifikač-
ní brány.

Identifikačními prostřed-
ky vydanými v souladu se 
zákonem č. 250/2017 Sb.,  
o elektronické identifikaci, 
ve znění pozdějších předpi-
sů, v současné době jsou:

•	 Občanský průkaz s ak-
tivovaným kontaktním 
elektronickým čipem 
vydaný po 1. 7. 2018. V 
tomto případě se lze regis-
trovat do Portálu občana 
přímo bez návštěvy úřadu. 
eObčanka se pak používá 
i pro každé další přihlá-
šení do Portálu. Pokud 
eObčanku občan nemá, 
může požádat o předčas-
nou výměnu občanského 
průkazu bez čipu za eOb-
čanku (stejným způsobem 
jako o výdej nového ob-
čanského průkazu). Tuto 

předčasnou výměnu bude 
ale muset uhradit dle plat-
ného ceníku. Pokud eOb-
čanku má, ale neaktivoval 
si čip, doporučujeme na-
vštívit pracoviště osob-
ních dokladů a nechat si 
čip aktivovat. K aktivaci 
nepotřebujete nic, pou-
ze eObčanku a připravit 
si dva číselné kódy (po-
dobně jako PIN). Aktivací 
eObčanky si otevře cestu 
k elektronické komunika-
ci nejen s naším úřadem, 
ale i s jinými orgány státní 
správy, např. prostřednic-
tvím státního Portálu ve-
řejné správy, ČSSZ atd.

•	 NIA ID, státem zdarma 
poskytovaný identifikační 
prostředek založený na 
kombinaci jména, hesla a 
SMS kódu, dříve označo-
vaný jako uživatelský účet, 
OTP či UPS. Pro aktivaci 
bude nutné kvůli prvotní 
identifikaci navštívit pra-
coviště CzechPOINT, nebo 
se přihlásit pomocí sou-
kromé datové schránky, 
popř. pomocí občanského 
průkazu s elektronickým 
čipem.

•	 Mobilní klíč eGover-
nmentu - státem zdarma 
poskytovaný identifikační 
prostředek, který předsta-
vuje využití přihlašování 
bez potřeby zadávání dal-
ších ověřovacích kódů.

•	 MojeID můžete používat 
jako plnohodnotný auten-
tizační prostředek a přihla-
šovat se tak například i ke 
službám veřejné správy.

•	 Další identifikační pro-
středky vydávané soukro- 
moprávními subjekty, např.  
bankovní identita někte-
rých vybraných bank, či 
čipová karta 1. certifikační 
autority.

Zdeněk Dvořák,  
Pavel Janečka

INZERCE

Město Hulín prodává parcely pro výstavbu RD:
•	 velikost	cca	1000	m2 
•	 na	 okraji	 pozemku	 přípojky	 kanalizace,	 elektro,	 plyn	 
 a voda
•	 asfaltová	příjezdová	komunikace	
•	 klidná	část,	dětské	hřiště,	v	blízkosti	Albert,	pošta,	zdrav. 
 středisko
Informace	na	tel.	737	850	125	•	www.hulin.cz
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AKTUÁLNĚ, VÍTE, ŽE...

Labuť zpěvná „Zpěvanka“ uhynula

V neděli 26. února letoš-
ního roku uhynula význam-
ná ptačí celebrita, která se 
usadila na střední Moravě  
v roce 2006. Stala se mediál-
ně nejznámější a nejsledova-
nější labutí, a to i díky tomu, 
že byla první labutí zpěvnou, 
která zahnízdila v České re-
publice.

Labutě zpěvné hnízdí ve 
Skandinávii a na zimu od-
létají do západní Evropy a 
jen ojediněle se objevují i u 
nás. Zpěvanka, jak ji pokřtil  
Adolf Goebel z Moravské-
ho ornitologického spolku, 
se trvale usadila na střední  
Moravě. Nejčastěji se vysky-
tovala na rybnících v Tova-
čově, v Kojetíně, v Chropyni, 
v Záhlinicích a nebo na řece 
Moravě v Kroměříži.

Ornitologové ji sledovali 
díky nezaměnitelnému žlu-
tému límci s kódem 7R42, 
který dostala na zimovišti 
vodních ptáků v Německu 
dne 19. ledna 2006. Odtud 
se nevydala domů na sever 
Evropy, tak jako ostatní la-
butě zpěvné, ale zcela nepo-

chopitelně se objevila 16. 4. 
2006 na Hradeckém rybníku 
v Tovačově. Zde ji pozoroval 
Martin Vavřík.

V následujících letech se 
věnovala poznávání střed-
ní, jižní i severní Moravy  
a jižního Polska. Jednu zimu 
trávila dokonce až v Ma-
ďarsku. Hnízdní období ale 
nejčastěji trávila na střední 
Moravě, kde se pokoušela  
o vytvoření páru se samcem 
labutě velké.

Poprvé zahnízdila až v ro- 
ce 2017 se samcem labutě 
zpěvné a měla čtyři labuťát-

ka na Zámeckém rybníku  
v Chropyni. Pouze jedno 
mládě se dožilo zimy. V ná-
sledujících dvou letech vy-
vedla opět čtyři mláďata, 
ale ani jedno se nedožilo 
dospělosti. V roce 2020 měla 
2 mláďata, která po několika 
dnech zmizela. V tomto roce 
uhynul i její samec a od té 
doby zůstala sama.

Zpěvanka žila na střední 
Moravě 16 let. Kroužek a lí-
mec dostala až jako dospělá, 
a proto nejde zjistit, jakého 
věku se dožila. 

Jiří Šafránek

Víte, že…

•	 uvnitř zemského jádra je obrovská kovová koule, velká přibližně 640 kilometrů?
•	 včely jsou schopny počítat přinejmenším do pěti?
•	 každým rokem přibývá zpráv o výskytu šakalů obecných na jižní a střední Moravě?
•	 v případě kalamity hlodavců na malých polích a loukách se vyplatí instalovat berličky pro dravé ptáky a sovy?
•	 v okolí Záhlinických rybníků jsou čtyři obsazené bobří hráze?
•	 v době sucha je vhodné (pokud to jde) nasměrovat svody rýn ze střech volně do trávníků, místo do kanalizace?
•	 velká a dlouhodobě používaná hnízda velkých dravců a čápů jsou ve svém středu regulérním kompostem?
•	 jedovaté sekrety, vylučované kůží některých druhů obojživelníků, obsahují antimikrobiální látky, a také látky využitelné  

v boji proti schizofrenii, Parkinsonově chorobě nebo vysokému krevnímu tlaku?
•	 první letošní křeček polní byl nalezen přejetý u Třebětic, neuvěřitelného 2. března?
•	 mnohdy nejvíce věříme tomu, o čem víme nejméně?

S úctou Váš Pavel K. Šálek, Český svaz ochránců přírody ZO VIA Hulín

Videa Zpěvanky a jejich mláďat lze nalézt na Videokanále MOS:
Jiří Šafránek, Chropyně, 8. 9. 2017: https://youtu.be/u5QIqSR2Q7Y 

Adolf Goebel, Chropyně, 7. 6. 2017: https://youtu.be/lWcQch4cKa8  
Jiří Šafránek, Chropyně, 5. 6. 2017: https ://youtu.be/QlHsjXDu-gA 

Pavel Vojtěchovský, Tovačov, 29. 4. 2016: https://youtu.be/TDsqkkUcurE

Zpěvanka byla ptačí celebritou. Foto: Z. Němeček

Labuť opakovaně vyváděla mláďata. Foto: J. Šafránek
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RUBRIKA STAVEBNÍ OKÉNKO

Stavební okénko: začíná stavební sezona

Vážení čtenáři,
stavební akce, mezi které 

patří rekonstrukce Sokolov-
ny, oprava parku a výstavba 
ulice V. Adamce, probíha-
jí podle plánu a nedošlo  
u nich k výrazným změnám. 
Z tohoto důvodu se jim  
v tomto vydání měsíčníku 
Hulíňan nebudeme věnovat. 

Zahájení opravy chod-
níku na ulici Záhlinická

Skutečnost, že začíná 
stavební sezona, potvrzuje 
i zahájení prací na opravě 
chodníku na Záhlinické ulici.  
Na první pololetí letošního 
roku je naplánována etapa, 
která začíná u kruhového ob-
jezdu a končí u zastávky au-
tobusu. Bude zde odstraněn 
původní nesourodý asfalto-
vý povrch, vykopáno a nově 
zhotoveno podloží chodníku 
a povrch bude ze zámkové 
dlažby. Chodníku se vrátí pů-
vodní šířka, která bude cca 
2 m. V rámci rekonstrukce 
se odstraní již prořídlé staré 
keře oddělující silnici a bude 
provedena nová výsadba. Na 
druhé pololetí se připravuje 
oprava zbylé části od zastáv-
ky po prodejnu Albert.    

Zastávka autobusu 
před nádražím ČD

Před nádražím ČD se dlou-
hodobě hromadí osobní auta 
řidičů, kteří dále pokračují vla-
kem do zaměstnání. V pod- 
statě se z tohoto prostoru 
stává tzv. přestupní terminál. 
K tomu zde parkují nákladní 
vozidla ubytovaných dělníků. 
Problémem je, že zaparkova-
ná vozidla brání provozu au-
tobusových linek a v případě 
výluky na železnici nelze vy-
tvořit nástupní prostor. 

Po dohodě s náměstkem 
hejtmana pro dopravu Zlín-
ského kraje Radkem Doleže-
lem jsme se rozhodli již nyní 
zrealizovat samostatný prostor  
pro autobusovou dopravu. 
Prostor vznikne oddělením 
dvou dříve vybudovaných ná-
stupních ostrůvků betonovým 
silničním svodidlem a osa-
zením zákazových doprav-
ních značek. Jak to bude nově 
vypadat se můžete podívat  
na obrázku. V tuto chvíli se jed-
ná jen o začátek řešení celkové 
situace před nádražím. Dalším 
krokem bude zpracování pro-
jektu parkovacích míst a celko-
vé revitalizace prostranství.

Pokračování opravy 
mostu přes Rusavu

Mnozí z Vás si jistě všimli, 
že se na mostě přes Rusavu  
za kruhovým objezdem ze smě- 
ru od Otrokovic do centra za-
číná drolit asfaltový povrch. 

V této části se jedná o pro-
vizorní opravu povrchu, kdy 
je asfalt položen na gumové 
podložky, které pomohou 
oddělit opravenou část mos-
tu od původní konstrukce. 
Ředitelství silnic a dálnic, 
které je investorem opravy, 
bude již v těchto dnech po-
kračovat v opravě poslední 
třetiny mostu. Oprava bude 
probíhat převážně za pro-
vozu, kdy budou vytvoře-
ny posunuté jízdní pruhy  
v obou směrech. Je potře-
ba si uvědomit, že po celou 
dobu opravy budou řidiči 
projíždět stavbou, kdy bude 
snížena rychlost a je nutné 
zvýšit opatrnost a sledovat 
situaci. Současně upozorňu-
jeme, že v rámci prací může 
dojít k omezením v rám-
ci provozu nebo případně  
ke krátkodobým uzavírkám.

Rozšíření chodníku  
u DPS Nábřeží

V minulosti se přidaly 
kontejnery na tříděný odpad  
k domu s pečovatelskou 
službou směrem k pavilon-
ku I. stupně základní školy. 
Zapomnělo se však na to,  
že nákladní vůz provádějící  
svoz odpadu se na úzký chod-
ník nevejde, a tak zde pravi- 
delně jezdil po trávníku a při 
výjezdu znečistil chodník,  
po kterém spousta dětí chodí 
do školy. Chápeme, že za ta-
kové situace se dětem špatně 
vysvětluje, že si mají přírody 
vážit a po trávnících se ne-
šlape. Proto v dubnu proběh- 
ne rozšíření a podbetonová-
ní chodníku. I když se jedná  
o drobnosti, výrazně to napo-
může skutečnosti, aby svoz 
probíhal kultivovaně.

Jaromír Žůrek,  
Leoš Holubníček

Pokračuje oprava poslední třetiny mostu přes Rusavu U DPS Nábřeží dojde k rozšíření a podbetonování chodníku

PARKOVACÍ
PLOCHA

Před vlakovým nádražím vznikne samostatný prostor pro autobusovou dopravu
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ZAJÍMAVOST: KROJE, POZVÁNKA

Aby kroj dobře vypadal. Beseda měla úspěch

„Aby kroj dobře vypadal" je 
název tradiční besedy o kro- 
jích pořádané zejména pro ve- 
řejnost, jenž má zájem o ha-
nácký kroj. Místem letošního 
setkání bylo opět Muzeum 
Františka Skopalíka v Záhli-
nicích.

Účastníci besedy si zopa- 
kovali názvy jednotlivých 
krojových součástí a postup 
oblékání obřadního žen-
ského kroje. V rámci pro- 
gramu byla otevřena proble- 
matika používání make-upu, 
líčení a šperků, tak aby vše 

ladilo ke kroji, který je lido-
vým oděvem. „Vyzkoušeli 
jsme si ukládání již vyžeh-
lených krojových součástí.  
Proběhla velmi žádaná 
praktická ukázka škrobení  
s pšeničným a rýžovým  
škrobem. Nechyběla ani hod- 

ně živá diskuze s hosty, tedy 
Bronislavou Millou a Mar-
kétou Hnilicovou, členkou 
Poradního sboru pro sbírko- 
tvornou činnost našeho mu-
zea,“ sdělili organizátoři be-
sedy. 

(red)

Také kroje je potřeba žehlit
Součástí programu byly i praktické ukázky.  

2 x foto: Muzeum Františka Skopalíka v Záhlinicích

Žáci, jaký je to kroj?  
Hulínský - dámský

Tradici krojů jsme si připo-
mněli ve výuce 3. B naší zá-
kladní školy v projektu EVVO. 
Výsledkem byla celodenní 
folklorní výuka plná zábavy, 
poznání něčeho nového a 
hulínské kultury. Zjistili jsme, 
co je to Hanácké právo.

Zapůjčili jsme si dámský 
kroj. Popsali jsme si, z jakých 

částí se kroj skládá a co ne-
smí chybět. Dokonce jsme 
mohly kroj obléct paní asis-
tence a společně s ní se do-
zvědět o dámských krojích  
něco víc. 

Byl to moc příjemný pátek 
24. 2. 2023 plný nových vě-
domostí, historie a kultury. 

(zš)

Výuka o krojích byla zajímavým tématem. Foto: ZŠ Hulín

Pozvánka na výstavu



Hulíňan

6

NAPSALI NÁM Z MKC HULÍN

Plesání s MKC

Již potřetí se uskutečnil 
ples pořádaný Městským kul-
turním centrem Hulín. Vstu-
penky se prodávaly online  
a velmi nás potěšilo, že týden 
před plesem byla kapacita  
již zaplněná. 

Při vstupu dostal každý 

návštěvník welcome drink  
v podobě skleničky prosecca.  
O hudební zábavu se posta-
rala prověřená kapela Křídla,  
jejíž repertoár se skládal  
z převážně českých a sloven-
ských písní, což nenechalo 
sedět snad nikoho a taneční 

parket se rychle plnil. Ne-
chyběli také karikaturisté 
časopisu Trnky Brnky, kteří 
ve foyer zvěčňovali hosty na 
památku, ani dobře zásobe-
ný sladký i slaný bar Polárky 
Hulín, fotokoutek a bohatá 
tombola. 

Návštěvníci odcházeli spo-
kojení s úsměvem na tváři, a 
to byla nejlepší odměna pro 
pořadatele MKC Hulín. Podě- 
kování patří všem sponzo-
rům a drobným dárcům, kteří 
přispěli do bohaté tomboly. 

Erika Koukalová

Doprovodný program byl bohatý

Karikaturisté časopisu Trnky Brnky svými kresbami pobavili.  
2x foto: L. Polišenská

Písničkář Pavel Helan  
si přijel pro potlesk

Do Hulína přijel vlídný 
písničkář z jižní Moravy Pavel 
Helan, jehož texty písní jsou 
typické pro svůj optimismus 
a humor - některé jsou vy-
loženě komické, jiné v sobě 
nesou vážné téma a hlubší 
myšlenku a jsou inspirovány 
rovněž čtením Bible. Poslu-
chači si užili příjemný večer 
plný krásné hudby a skvělé 
atmosféry. 

(ek)
Pavel Helan se postaral o příjemný 

zážitek. Foto: L. Polišenská

Nejznámější český pes – samotný maxipes Fík - s divadel-
ním pořadem pro děti se objevil v Hulíně. Představení bylo 
plné příhod přerostlého, mluvícího a inteligentního psa Fíka 
a holčičky Áji, kdy se Fík dostal až do školy, kde se naučí psát 
a počítat, nebo se vydal do světa a došel skoro až na jeho kraj, 
kde objevil spoustu věcí a potkal mnoho lidí. Krásné divadlo 
plné zábavy i poučení zhlédlo dětské publikum v rekordním 
návštěvním počtu, za který jsme velmi vděční.        (ek, foto lp)

Příhody maxipsa Fíka rozesmály

Pozvánka
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NAPSALI NÁM Z MĚSTSKÉ KNIHOVNY HULÍN

Není jednoduché postavit věž v kuchyňských chňapkách.  
Foto: E. Koukalová

Roztroušená skleróza  
- přednáška pro žáky 2. tříd

Pro žáky 2. tříd jsme do-
mluvili v knihovně přednáš-
ku, která je měla seznámit  
s roztroušenou sklerózou.  
Až z Prahy za námi přijela Ka-
teřina Bémová z Nadačního 
fondu Impuls, aby děti s tou-
to problematikou seznámila. 
Jaké to je, když mozek nepra-

cuje tak, jak má a tím ovliv-
ňuje další věci v našem těle, 
si děti názorně vyzkoušely 
na dvou aktivitách. Pomocí 
chňapek na vaření se po-
koušely postavit věž, a pak 
trénovaly paměť. Na konci 
dostal každý malý dárek. 

(ek)

Digi-herna v knihovně měla velký úspěch

Během března jsme pro ši-
rokou veřejnost vyčlenili dva  
dny, kdy si mohli přijít do kni- 
hovny vyzkoušet moderní digi  
vybavení. Pod pojmem „DIGI 
VYBAVENÍ“ se ukrývali pro-
gramovací roboti, virtuální 
brýle a 3D tiskárna. 

Nejen děti pilně plnily úkoly 

na programovacích podlož-
kách, kde si mohly zahrát 
třeba hru Bee-bote, nezlob 
se! Většinu návštěvníků pohltil 
virtuální svět a kdo chtěl,  mohl 
si navrhnout vlastní klíčenku a 
následně si ji vytisknout na 3D 
tiskárně a odnést domů. 

(ek)

S knihou do života už od útlého věku

V rámci projektu Bookstart 
– S knížkou do života – jsme 
pozvali do knihovny mamin-
ky z MÁTY Hulín, aby při-
šly společně s dětmi strávit 
jednu lekci Oskárka k nám 
do knihovny. Měli jsme na-
chystané nejrůznější knížky 
k prohlédnutí, plno her, hra-
ček i mini dílničku, kde si děti 
mohly vyrobit vlastí mráček. 
V rámci března – měsíce čte-

nářů – se noví členové mohli 
zaregistrovat zdarma. 

Na závěr bylo přichystá-
no ještě malé překvapení  
v podobě knižních bookstart 
setů, které dostaly všechny 
přítomné děti. Děkujeme  
za spolupráci paní Němcové 
a jejím skvělým maminkám  
z MÁTY a budeme se těšit  
na další setkání.

(ek)

Člověče, nezlob se! upravené pro roboty. 2x foto: E. Koukalová

Klíčenku je třeba nejprve navrhnout
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INZERCE

•	Oprava praček, myček, su- 
šiček a sporáků. ELEKTRO- 
SERVIS Marek Dolák.  
Tel.: 737 366 124. PO – ČT 
8-16 hod., PÁ 8-12 hod. 
www.servisdolak.cz.

•	 Ing. DOSTÁL – GEODET – 
HULÍN. Provádí zeměměřič- 
ské práce v oblastech kata-
stru nemovitostí a stavební 
geodézie. Tel.: 724 221 815.

•	Pěstitelská Pálenice Prav- 
čice hledá sezónního pra-
covníka na pozici pomoc-
ník paliče. Dohoda o pro-
vedení práce. Podmínkou 
je spolehlivost, technická 
zdatnost a komunikativ-
nost. Ideální pro důchod-
ce. Informace na tel. čísle 
603 583 390.

•	Vyplatíme až 1.500 Kč za 
váš autovrak, protokol o li-
kvidaci vystavíme na místě, 
odvoz zdarma. Třebětice. 
Tel.: 608 749 219.

•	Staré pivní lahve s litými 
nápisy, starší pivní sklenice, 
tácky, ohříváčky, reklamní 
cedule, dokumenty a fotky  
z pivovarů a hospod, a také  
předválečné pohlednice kou- 
pím do sbírky. 

 Tel.: 734 282 081.

•	Střihání psů Kroměříž 
- Pospíšilová Zina. Nabí- 
zím střihání, koupání, vyče- 
sávání a další služby pro psy  
malých plemen a křížence.  
Provozovna: Kollárova 977/44,  
Kroměříž, Informace a objed-
návky na mob. 778 408 854.

•	Martina Fuksová nabízí své  
kosmetické služby od 1. 10.  
2022. Epilace, depilace; bar- 
vení a úprava obočí a řas; 
celková ošetření všech typů  
pleti; práce s moderní kos- 
metickou značkou na tr- 
hu; práce s kvalitním la-
serem Lasocare třídy 3.A;  
Pro objednání volejte na 
tel. 723 807 155 nebo  
e-mail: martinka.fuksova 
@gmail.com. Provozovna: 
Záhlinická 668, Hulín  

•	První Česká nebankovní 
společnost nabízí půjčky 
od 5000,- do 50.000,- Kč.  
Volejte 770 161 503. 

•	 Intenzivní kurz (cca 1 rok) 
němčiny a angličtiny pro 
začátečníky a mírně pokro-
čilé. Doučování žáků a stu-
dentů. Tel: 723 254 659.                       

•	Nabízím doučování z něm- 
činy žákům, studentům 
středních škol s maturitou 
nebo zájemcům o výuku 
němčiny, kteří potřebují 
zlepšit své jazykové znalos-
ti. Možné také vyučování  
ON-LINE. Tel.: 606 519 960. 

•	Potřebujete vyklidit staré 
železo? Tel.: 605 509 730.

•	PRODÁM SLIVOVICI, ROK 
2022. Tel.: 777 260 806

•	Koupím drtič a lis na ovoce. 
Tel.: 605 509 730.

•	Vyklidím, vystěhuji byt, dům  
apod. Tel.: 605 509 730.

•	Nabízíme pronájem gar-
sonky v Hulíně ul. Zahradní  
od 1. 4. 2023. Tel.: 702 911 939

•	Prodám byt 2 +1, v cihlo-
vém domě v Hulíně. 

   Tel: 778 431 022.
•	 Máte někdo doma Hulíňan - 

zpravodaj města z roku 1973? 
Potřebovala bych 2. čtvrt- 
letí. Tel.: 737 443 920

Řádková inzerce
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Blahopřání

Dne 26. března 2023  
se dožila 90 let 

paní 
FRANTIŠKA  
KALÍKOVÁ.

Všechno nejlepší,  
hlavně hodně zdraví a spokojenosti  

do dalších let přejí  
synové s rodinami.  

Letos je tomu už padesát let,
kdy jste každý vyřkli své „ANO“
a rozhodli se nadále společně

vítat každé ráno.
To, co je mezi vámi,  

by každý z nás chtěl mít,  
stačí se na vás podívat a vnímat vřelý cit,  
jímž vaše oči září a srdce jsou naplněna.

I po těch prožitých letech  
vůbec žádná změna.

Dne 28. dubna 2023 oslaví  
naši rodiče

IRENA a FRANTIŠEK KAŇOVI
zlatou svatbu.

Pevné zdraví a lásku do dalších  
společných let vám ze srdce přejí  
dcera Alena a syn Petr s rodinami.

Poděkování

Vzpomínky

Rodina děkuje přátelům a známým, 
kteří se přišli rozloučit dne  

10. března 2023 s naší maminkou 
ANNOU SMUTNOU 
na její poslední cestě.

Zároveň rodina děkuje celému  
kolektivu Pečovatelské služby  

Decent Hulín, jež nám pomáhal  
v péči o naši maminku několik  

měsíců, kdy pobývala doma  
v mobilní hospicové péči. 

Pečovatelská služba Decent Hulín 
má v našem městě  

své nepostradatelné místo.
Děkujeme.

Jana Páleníková, dcera 

„Žít v srdcích,  
která jsme opustili, 
neznamená umřít.”

Dne 14. 4. 2023  
vzpomínáme  

na 1. smutné výročí, 
co nás opustil  

PAVEL LUKEŠ.
S láskou vzpomíná celá rodina

Dne 1. dubna 2023 
by se dožil 85 let 

pan 
FRANTIŠEK  

FOLTÝN.

 a také 27. 4. 2023  
uplyne rok od jeho úmrtí.

Vzpomíná rodina Foltýnova

Dne 31. 3. 2023  
jsme vzpomněli  

7. smutné výročí, kdy 
nás navždy opustila 

naše maminka  
a tchýně, paní 

BOŽENA NEMETHOVÁ.
Stále vzpomínají dcera s manželem, 

rodina a přátelé.

Čas plyne, vzpomínky 
zůstávají…

Dne 8. dubna 2023 
by se dožil 65 let pan 
MILAN SIMERSKÝ.

24. ledna 2023  
uplynulo 15 let od jeho úmrtí. 

S láskou vzpomíná  
sestra Marie s rodinou,  

dcery Romana a Lenka s rodinami.

Dne 2. dubna 2023 
uplynulo pět let,  

kdy nás navždy opustil
pan 

PETR VYSLOUŽIL.
S láskou stále  

vzpomínají manželka Zdeňka,  
dcery  Pavlína a Zdeňka  
a syn Otakar s rodinami.

Kdo jste ho znali a měli rádi,  
vzpomeňte s námi.

Dne 9. dubna 2023 
by oslavila 100 let 

naše maminka  
a babička paní 
RADOMILA  
HLOŽKOVÁ.

Vzpomínáme  
s láskou a vděčností.

Očím jsi odešla,  
v srdcích jsi zůstala.
Dne 8. dubna 2023 
by se dožila 80 let 

paní 
LUDMILA  

JAROŠOVÁ.
S láskou stále vzpomíná  

manžel Jiří, dcera Kateřina  
a syn Radim s rodinami.

Kdo v srdcích žije, 
neumírá…

Dne 26. dubna 2023 
vzpomeneme  

10. výročí úmrtí  
naší maminky, paní 

LIBUŠE KARASOVÉ.
S láskou a úctou stále vzpomíná 

dcera a syn s rodinami. 

Čas plyne,  
avšak vzpomínky  

na tebe nám zůstávají.
Dne 26. dubna 2023 

vzpomeneme  
3. výročí,  

kdy nás opustila  
naše milovaná

paní 
BEDŘIŠKA ŠTEIGEROVÁ.

Pusu do nebe posílá celá rodina.

Světlo jedné duše uhaslo, 
ale její teplo hřeje  

naše srdce dál.
Odešla maminka, 

kterou jsme milovali, 
v našich srdcích  

však bude žít dál.
Dne 4. března 2023 uplynul 1 rok, 

co nás navždy opustila
paní VILEMÍNA ZEDNÍKOVÁ.

S láskou stále vzpomíná  
celá rodina a přátelé.

Osičková Irma  1924
Pospěchová Miluška 1932
Pospěchová Iveta 1962
Dohnalíková Eva 1940

OPUSTILI NÁS
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NAPSALI NÁM Z MŠ HULÍN A MŠ ZÁHLINICE

Digitalizace vzdělávání v hulínské mateřské škole

Moderní pojetí edukační-
ho procesu v MŠ vyžaduje  
propojení tradičních a osvěd- 
čených metod a forem prá-
ce se získáváním komplex-
ních klíčových kompetencí  
v souladu s novými trendy  
ve vzdělávání. Jedním z těch-
to nových trendů je i digitali-
zace vzdělávání.

Technika se stala nedílnou 
součástí moderního světa. 
Nevyhneme se jí v profes-
ním, ale často ani v osobním 
životě. Obklopuje nás téměř  
na každém kroku. S tech-
nologiemi se děti setkávají 

prakticky ve chvíli, kdy se na-
rodily, jsou s nimi (v domácím 
prostředí) denně v kontaktu. 
Neznamená to vždy, že je 
nadměrně používají nebo za- 
nedbávají „nedigitální“ ak-
tivity, ale návyky a postoje 
související s používáním tech-
nologií si začínají vytvářet už  
v raném věku. To je důvod, 
proč zařadit podněty a nabíd- 
ku k smysluplné, tvořivé a bez- 
pečné (!) práci s technologie- 
mi již v předškolním vzdělá-
vání.  Počítače a další tech-
nologie jsou pro předškolní 
vzdělávání přínosem. Posou-

vají hranice možností indivi-
duální a skupinové výuky, 
zvyšují atraktivitu učení, roz-
víjí tvořivost a v neposlední 
řadě vedou děti k získání 
kompetencí v oblasti využití 
technologií v běžném životě 
i budoucím světě práce. 

Informační a komunikační 
technologie v mateřské ško-
le již dávno nejsou zastoupe-
ny pouze počítači, jako tomu 
bylo dříve, ale i interaktivní-
mi pomůckami a hračkami.  
V naší mateřské škole byly  
na digitalizaci vzdělávání mi-
nulý rok investovány nemalé 
finanční prostředky. Dětem 
ve všech třídách dělají ra-
dost nové interaktivní hračky  
a vzdělávací pomůcky. Učí se 
pracovat s roboty, využívají 
tablety, sluchátka a výukové 
programy, interaktivní stěny, 
zvuková pexesa s QR kódy, 
děti zkoumají mikrosvět digi-
tálním mikroskopem a sezna-
mují se se základy kódování 
při používání robota BeeBot. 
Velmi oblíbené jsou také 
známé Albi tužky s knihami  
a glóbusem. Dětem s komu-
nikačními obtížemi pomáhají  
k rozvoji řeči speciální soft-
ware programy pro notebook. 

I když je nabídka digitál-
ních pomůcek pestrá a sezna-
mování dětí s nimi nezbytné, 
musíme při jejich používání 
myslet na vyváženost pod-

nětů, které dětem zprostřed-
kováváme.  Nejlepší způsob, 
jak vyvážit dobu strávenou  
s interaktivními hračkami a 
pomůckami a předejít případ-
né závislosti dětí na těchto 
technologiích, je pobyt ven-
ku v přírodě. Není dobré děti  
k tabletům či mobilům odklá-
dat, vhodné je používat tyto 
technologie společně s dětmi 
k jejich vzdělávání. S těmito 
technologiemi pracujeme 
proto v krátkých časových 
úsecích a zbytek dne vyplňu-
jeme pohybem a další širokou 
nabídkou činností, které na-
pomáhají dětem v jejich zdra-
vém všestranném rozvoji. 

Eva Karasová

Interaktivní stěna pomáhá s nácvikem výslovnosti

Využití světelného panelu  
v tématu Lidské tělo.  

2x foto: MŠ Hulín

Okénko do školky v Záhlinicích

Březen je symbolikou 
přicházejícího jara a pro nás 
znamenal spoustu nového 
dobrodružství a zážitků.

První březnovou akcí byl 
Den s maminkou: paní Mar-
tinkovou, která je učitelkou 
hudby. Vysvětlila dětem, že 
učí hru na klavír. Děti jmeno-
valy další hudební nástroje, 
které znají. Pak přirovnávaly 
zvířátka ke zvukům. Zatančily 
si taneček Cib, cib, cibulenka. 
Zahrály si na dirigenty při pís-
ni Běží liška k Táboru. Bavila 
je hra na ozvěnu, spojená s vy- 
tleskáváním slov. Nejzajímavěj- 
ší bylo hádání pohádkových 
melodií. Děti poznaly písně  
z večerníčků Pat a Mat, Mach a 
Šebestová, Bob a Bobek, Kře-
mílek a Vochomůrka, ale také 
melodii z filmu Harry Potter. 
Bylo to velmi milé a příjemné 
setkání, které udělalo dětem 

velkou radost. Děkujeme 
paní Martinkové za návštěvu 
a pěkně připravený program.

Měsíc březen není jen 
o jarních přípravách, ale je 
také měsícem knihy. Proto 
nás zavedl do světa pohá-
dek a fantazie. Naši školičku 
navštívila také paní knihov-
nice převlečená za vlka. Vlk 
se zeptal dětí, jestli poznaly, 
z jaké je pohádky. Děti jme-
novaly několik pohádek. Ne-
zapomněly ani na Červenou 
Karkulku, ani na pohádku  
O Koblížkovi, O třech pra-
sátkách a další. Pak zjišťoval, 
zda byl někdy někdo ne-
mocný, a přečetl pohádku  
z maňáskové knihy Velký zlý 
vlk je nemocný. Vlk si také 
vyzkoušel, zda děti umí vlo-
žit do vkládačky tvary, čísli-
ce i obrázky a pojmenovat 
barvy. Byl velmi překvapený, 

jak jsou děti šikovné a jak to 
úžasně zvládly. Za odměnu 
si mohly prohlédnout knihy, 
které je opravdu zaujaly. Vlk 
jim připomněl, jak se mají 
šetrně chovat ke knihám a 
samy děti říkaly, jak s kni-
hami správně zacházíme. 
Moc se jim líbily knihy o di-
nosaurech, o princeznách, o 
autech a vláčcích, o zvířát-
kách ze severního pólu, o 
prasátku Pepovi, prostorové 
leporelo, ale také encyklo-
pedie pro předškoláky. Vlk 
dětem prozradil, že si knihy 
mohou přijít s rodiči vypůjčit  
do Městské knihovny v Hu-
líně a vysvětlil jim, kde se 
knihovna nachází. Vlk se roz-
loučil s dětmi knihou Pusinky 
pro velkého zlého vlka a děti 
se hned k němu přitulily a ne-
chtěly ho pustit. Jako podě-
kování za příjemně strávené 

dopoledne mu zazpívaly pís-
ničku, která mu udělala radost. 
Pohádky jsme četli, vyprávěli 
a zapojili jsme i dramatizaci s 
maňásky. Jednou z dramatiza-
cí byla pohádka O Koblížkovi. 
Děti zhlédly maňáskovou po-
hádku a zazpívaly si s koblíž-
kem písničku: Já koblížek, 
koblížek, na másle smažený, 
na okně chlazený, utekl jsem 
babičce i dědečkovi, zajíčkovi,  
vlkovi, medvědovi a tobě, liš- 
ko, taky uteču. Dětem se po-
hádka velmi líbila a koblížka si 
vyrobily. Seznámily se s recep-
tem a poprosily svoje mamin-
ky, jestli by jim takový koblížek 
neusmažily.

Pohádky plné kouzel a 
fantazie nás nejdříve zaved-
ly do pohádek, které všichni 
dobře znají od malička z dob, 
kdy nám četly naše maminky 
a babičky. 
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Tento týden jsme se s dět-

mi věnovaly oblíbeným kres-
leným pohádkám, které nás 
vtáhly do světa Disneyho. 
Pohádky známé i neznámé, 
novější i starší. Děti nadše-
ně poznávaly pohádky, mezi 
které patří Šípková Růženka, 
Popelka, Princezna a žabák, 
Medvědí bratři, Kniha džun-
glí, Ledové království, Tarzan, 
Medvídek Pú, Sněhurka, Krás-
ka a zvíře a další. Ukazovaly 
demonstrační obrázky, popi-
sovaly postavy a děj pohádek, 
seznamovaly se s výchovným 
i citovým významem pohá-
dek, zkoušely poznat ukázky 
i hádat slovní hlášky z po-
hádek. Nezapomněli jsme si 
úryvky z pohádek nejen číst, 
ale i pouštět na naší interak-
tivní tabuli, kreslit na postavy 
i logicky uvažovat nad cestou 
Bee-Bot včely k oblíbené po-
hádce. Svět Disneyho si užily 
nejen děti, vždyť i dospělí mají 
pohádky moc rádi.

Pohádky nás ale nedopro-
vází pouze v měsíci březnu, 
ale každý den během celého 
roku. Dětem každý den přiblí-
žíme pohádku či příběh před 
odpoledním odpočinkem,  
ke zpestření přispívá čtení 
z interaktivní knihy s audio 
zvuky a také návštěva pohád-
kové babičky paní Paštěkové.

V měsíci březnu se v naší 

třídě také uskutečnil kaž-
doroční karneval. Děti nás 
po ránu ve dveřích vítaly ve 
svých kostýmech, aby si kar-
nevalové dopoledne užily, 
jak se patří. Také maminky 
překvapily s krabičkami pl-
ných dobrot na karnevalo-
vou hostinu. Naše třída se 
proměnila v pohádkový les, 
začarované město a také 
kouzelný hrad či zámek, kte-
rý si děti společně postavi-
ly z velkých molitanových 
kostek a poté jej využily  
k námětovým hrám, coby 
pohádkové postavy prin-
cezen, princů, zvířátek a su-
perhrdinů. Nechyběla ani au- 
todráha a dřevěné městeč-
ko, které ke hře využili po-
licisté a hasiči. Hodiny nám 
utíkaly jako voda, proto bylo 
na čase naplnit bříška dob-
rotami od paní kuchařek a 
našich šikovných maminek. 
Stůl se plnil, jako když kou-
zelné plátýnko prostírá – sla-
ní šneci, jednohubky, věneč-
ky, muffinky, makový koláč, 
až přecházel zrak.

Po vydatné svačince si děti  
prohlížely pohádkové knížky 
a obrázky z dětských filmů 
a pohádek a hledaly shody 
se svými kostýmy. To víte, 
že dětem zářily oči, když na-
šly právě tu svou postavu. 
Pak ale naše ouška zaslechla 

hudbu a nikoho nenechala  
v klidu. Všechny děti skotačily 
s balónky, tancovaly s kamará-
dy a předváděly své postavy, 
jak se sluší a patří. Celé karne-
valové dopoledne ukončila 
oblíbená písnička na přání 
dětí. Poté kouzelná hůlka pro-
měnila fantazijní místo zpátky 
na školku a pohádkové posta-
vy na naše děti. Celé dopole-
dne jsme si s dětmi moc užili 
a těšíme se na další školkové 
dobrodružství.

Na dveře klepe zápis do 
prvních tříd. Aby děti byly 
dobře připraveny, zaměřuje-
me se na rozvíjení grafomo-
toriky, matematických doved-
ností, na zrakové a sluchové 
vnímání, na prostorové i časo-
vé představy, ale také na roz-
voj řeči a správné výslovnos-
ti. Děti si zábavnou formou 

procvičují schopnosti, které 
jsou důležité pro úspěšné 
zvládnutí první třídy. Tomu 
přispívají právě pohádky, kte-
ré obsahují všechny zmíněné 
formy výchovně vzdělávacích 
činností a mravní výchovy. 
Než se nadějeme, předškolá-
ci nasadí aktovky a jejich ces-
ta povede ke dveřím základní 
školy a my se budeme vítat 
s novými dětmi. Ty mohou 
naši školku navštívit 18. dub-
na v rámci Dne otevřených 
dveří a později 3. května, kdy  
se uskuteční setkání a zápis  
s paní ředitelkou Bc. Andreou 
Hradilovou.

S paní učitelkami i paní asi-
stentkou se těšíme na nová  
setkání a všem přejeme pří-
jemné velikonoční svátky. 
Petra Čubová, Eva Doleželová, 

Hana Šimková

Děti přišly v kostýmech, aby si karnevalové dopoledne užily. Foto: MŠ Záhlinice
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Orelská jednota Hulín. Od historie až po současnost

V měsíci březnu jste 
mohli v našem městském 
informačním centru navští-
vit výstavu na téma Orelská 
jednota Hulín. Výstavu jsme 
pro naše spoluobčany při-
pravili proto, že křesťanská 
sportovní organizace Orel 
má v Hulíně velice bohatou 
tradici. Málokdo už dnes ví, 
že Hulínská orelská jednota 
patřila mezi první aktivní od-
díly vůbec. Jak tedy Orelská 
organizace v České republi-
ce vlastně vznikla? 

Možná si ještě vzpomínáte 
ze školy, že různé spolky za-
měřené na provozování pro-
spěšných volnočasových ak-
tivit u nás vznikaly už od dob 
národního obrození. Tělocvič-
ná organizace Sokol (pamatu-
jete jméno Tyrš?) byla založe-
na už v roce 1862. Sokolům ale 
postupně začalo vadit, pokud 
byl někdo z jeho členů nábo-
žensky aktivní. Vztah Sokola  
k náboženství byl na přelomu 
století už natolik netolerantní, 
že katoličtí Sokolové byli pro 
svou náboženskou aktivitu  

z organizace vylučováni. Věřící 
lid si proto postupně začal za-
kládat vlastní tělocvičné od-
bory. Zakládání samostatných 
cvičebních oddílů pro nábo-
žensky aktivní obyvatelstvo 
podporovala a organizovala 
zpočátku křesťanská sociální 
strana, v roce 1909 pak byla 
na sjezdu strany ustanovena 
nová organizace zastřešující 
všechny tyto křesťanské tělo-
cvičné oddíly – OREL.  Kromě-
řížsko v těch dobách patřilo 
mezi kraje s hlubokou religio-
zitou, kde byl protinábožen-
ský tlak Sokola největší a kde 
bylo také mnoho tělocviku- 
chtivých křesťanů.

Také v Hulíně vznikl tě-
locvičný odbor ještě před 
založením samotné Orelské 
organizace – Všeodborové 
sdružení křesťanského dělnic-
tva založilo místní tělocvičný 
oddíl na základech spolku 
Jednoty sv. Josefa už počát-
kem května roku 1909. O dva 
měsíce později pak už jen od-
díl přejal název „Orel“.  

První zemský orelský slet se 

konal ve Vyškově 5. září 1909 
a z Hulína na něj přijelo 17 
Orlů, kteří zde předvedli svá 
prostná cvičení. Následující 
dva slety se pak konaly přímo 
v Kroměříži – to dosvědčuje, 
že náš region byl orelské myš-
lence opravdu nakloněn hned 
od začátku. Dobové materiály 
hovoří až o třech tisících orlů, 
orlic a orelského dorostu, kteří 
společně slavili III. orelský slet 
v kroměřížské zámecké zahra-
dě 11. srpna 1912.

Vraťme se však na naši vir-
tuální prohlídku do výstavní 
síně. Pokud jste procházeli ex-
pozici po směru hodinových 
ručiček, tak jste mezi prvními 
vystavenými exponáty za-
hlédli historický mužský kroj 
ze samotných počátků Orel-
ské organizace na přelomu 
19. a 20. století. Nechyběly ani 
historické fotografie, na nichž 
mezi orelskými cvičenci a di-
vadelníky někteří z vás možná 
poznali své předky. Nemohu 
opomenout výraznou po-
stavu Františka Rozkošného, 
roku 1922 zvoleného v Hulíně 
místostarostou. 

V levém rohu výstavy byl 
pak umístěn další velmi cen-

ný artefakt – původní pra-
por Hulínské jednoty, který 
byl na náměstí posvěcen  
ve stejném roce (1922). Pra-
por přežil oba totalitní režimy 
a dva zákazy činnosti Orla  
a dochoval se až dodnes. Zub 
času na něm ale přece jen za-
nechal viditelné stopy, a tak 
vloni, přesně po 100 letech, 
naše jednota iniciovala výro-
bu praporu nového. Při ná-
vrhu praporu jsme vycházeli 
z komunikace s heraldikem 
a realizační firmou Alerion, 
s. r. o. Původní motiv sv. Vác-
lava na koni jsme ponechali, 
avšak nově na modrém poza-
dí. Druhá strana nového pra-
poru opustila téma sv. Jana 
Evangelisty a zobrazuje kříž 
a před ním letícího orla, který 
v pařátech nese stuhu s nápi-
sem „Dáváme sportu smysl“, 
což je dnešní orelské motto. 
V rozích jsou umístěny zna-
ky Orla, Arcibiskupství Olo-
mouckého, Moravy a Města 
Hulín, kterému zároveň vdě-
číme za finanční příspěvek na 
obnovu tohoto nepřehléd-
nutelného symbolu. 

(dokončení na str. 24)

Dlouhá tradice organizace si zaslouží oslavu a připomenutí.  
Foto: Orel jednota Hulín

INZERCE
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ZUŠ: Mladí žesťaři soutěžili, Zvonky měly soustředění

Také v letošním roce čeká 
na naše žáky spousta soutěž-
ních a přehlídkových klání. 
První okresní kolo již mají 
za sebou mladí muzikan-
ti z dechového oddělení. Ti  
v holešovské ZUŠ soutěžili  
v nejrůznějších seskupeních 
komorní hry a všichni si vy-
bojovali zasloužený postup  
do krajského kola. Zde po-
měří své umění s ostatními 
žáky z celého Zlínského kraje. 

Velké poděkování patří pá-
nům učitelům Petru Voříškovi 
a Liborovi Žabenskému za pří-
pravu a reprezentaci naší ZUŠ. 
Jak vše dopadlo vás budeme 
informovat v příštím vydání  
Hulíňanu. Držíme všichni palce!

Zpěváci z DPS Zvonky se 
zúčastnili soustředění v pen-
zionu Ráztoka v krásném  
prostředí Hostýnských vrchů. 
Po dlouhé „covidové“ pauze 
tak byla opět příležitost prožít 
společně víkend, utužit přá-
telství a zapracovat intenziv-
ně na připravovaném soutěž-
ním a koncertním programu.  
Dělené a celosborové zkouš-
ky probíhaly po celé dva dny, 
našel se ale čas i na odpočinek 
a volnou zábavu. Do svých 
domovů pak všichni odjížděli 
s pocitem dobře odvedené 
práce a spoustou zážitků z pří-
jemně prožitého víkendu.

Kamila Poláková

SVČ: slepička z keramiky a vítání jara

Uspořádali jsme jarní ke-
ramickou dílnu. Děti s rodiči 
si mohli vyrobit krásnou veli-
konoční slepičku. V rámci do-
provodného programu byla  
pro děti připravena ještě tvo- 
řivá dílnička, kde si děti vyro-

bily papírového zajíčka. 
Jako každý rok jsme se 

vydali na Podstávek topit 
Moranu a přivítat tak jaro. 
Měli jsme vyrobenou velkou 
Moranu na dřevěné tyči, vy-
plněnou slámou, kterou děti 

vhodily do Rusavy. Ještě před-
tím ale zarecitovaly básničku 
„Sbohem, zimo, táhni pryč 
nebo na tě vezmu bič. Zde 
nemáš co dělati, na nás zima 
neplatí.“ Kromě velké Morany 
si děti v rámci výtvarné dílnič-

ky vyrobily i malé „Moranky“  
na špejli pro sebe. Takto jsme 
se rozloučili se zimou a už vyhlí- 
žíme jaro, kdy budeme moci  
vyběhnout na naši zahradu,  
na kterou se děti moc těší. 

SVČ Hulín

Vyrobit velikonoční slepičku vyžaduje velké soustředění… … stejně jako papírového zajíčka. 2x foto: SVČ

Mladí žesťaři postoupili do krajského kola

Víkend si zpěváci DPS Zvonky užili. 2x foto: ZUŠ Hulín
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Skutečná pohroma je, když nevíte, co dělat

Na žáky naší školy čekal za-
jímavý projektový den. Den  
mimořádných událostí, s mot- 
tem: „Skutečná pohroma je, 
když nevíte, co dělat“ jsme 
si všichni užili. Všechny žáky 
od první až po devátou třídu 
čekalo mnoho zajímavých 
workshopů, besed, prohlídka 
vojenské techniky a aktivity 
spojené s tímto tématem.

Formou projektu se žáci se- 
známili například se zásadami  
chování za mimořádných udá- 
lostí, dopravní výchovou a s prv- 
ní pomocí. Také měli příležitost  
seznámit se s vybavením a tech- 
nikou používanou při záchran- 
ných akcích hasičů, od členů  
Armády ČR v rámci projektu 
POKOS se dozvěděli, co dělat 
při chemické havárii, napínavě 
zajímavá beseda o kyberbez-
pečnosti ukotvila všechny žáky  
v lavicích a otázek ze stran 
žáků bylo velmi mnoho. Prv-
ní pomoc pro žáky 3. ročníku 
zase s přihlédnutím k věku 
přiblížila první důležité zásady 
bezpečnosti zdraví. Navíc si 
některé situace mohli žáci vy- 
zkoušet na vlastní kůži. Nebo 
zhlédnout krátká videa pro-
gramu Záchranný kruh s inter-
aktivitou.

Všichni žáci ocenili práci 
Integrovaného záchranného 
systému, práci Armády ČR  
a práci SDH Hulín, která je 
velmi náročná.

Projektový den se vydařil 

a byl úspěšně uzavřen prově-
řením získaných vědomostí, 
znalostí a zkušeností.

Za celou školu bychom 
rádi poděkovali všem zúčast-
něným - zejména našim hulín-

ským hasičům – SDH Hulín, 
Armádě ČR s projektem PO-
KOS a panu Pavlu Šlechtovi  
za výbornou besedu s praktic-
kými ukázkami první pomoci.

Žáci ZŠ Hulín

Žáci se seznámili například se zásadami chování za mimořádných událostí. Foto: ZŠ Hulín

Týden zdraví ve školní družině

Ve školní družině se usku-
tečnilo v rámci projektu Tý-
den zdraví poznávací odpo-
ledne na téma péče o zdraví 
a první pomoc s MUDr. Ha-
nou Formánkovou.

Přítomní žáci byli sezná-
meni s teorií záchrany zraně-
ného a posléze i praktickým 
předvedením poskytnutí prv- 

ní pomoci. Chlapci a děvčata 
měli možnost vyzkoušet si 
uložení zraněného do stabi-
lizační polohy, ošetření zlo-
meniny, změřit si krevní tlak 
a poslechnout tep a ozvěny 
srdce.

Všichni pozorně nasloucha- 
li výkladu a již se těší na další 
setkání.

(ef)

Beseda s fyzioterapeutem  
Martinem Svozilem

Znalost první pomoci může zachránit život. Foto: E. Formánková

V rámci projektových dnů 
ve školní družině v Hulíně 
byla plánovaná beseda s fy-
zioterapeutem panem Mar-
tinem Svozilem. 

Jeho povídání o správném 
životním stylu se zájmem po- 
slouchalo devadesát žáků, 
kteří se dozvěděli návody  
ke správnému držení těla a 
zdravé životosprávě.

Posluchači mohli ochutná-
vat připravené ukázky zdravé 
výživy, ale i pro chuťové po-
rovnání cukrovinky.

Na závěr projektového  
odpoledne pan Svozil s ocho-
tou a humorem sobě vlast-
ním zodpověděl dětem jejich 
zvídavé otázky.

(ef)

Děti se seznámily i se zdravými potravinami. Foto: E. Formánková
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Lesnická soutěž YPEF

Naše žačky Aneta Pospí-
šilíková (7. A), Ema Strouha-
lová a Julie Pšenicová (8. A) 
se poprvé účastnily soutěže 
YPEF - Mladí lidé v evrop-
ských lesích. Soupeři jim byly 
týmy ze ZŠ Zdounky, ZŠ Zbo-
rovice a z nižšího gymnázia 
Kojetín.

Propozice k této soutěži 
byly strohé a jak nám vysvět-
lili v úvodu soutěže, některé 
části byly záměrně utajeny, 
aby měly všechny týmy stej-
né podmínky a nemohly se 
předem připravit. Jako první 
nás čekal vědomostní test, o 
kterém jsme věděli, dále po-
znávání zvuků zvěře, rostlin 
a pomůcek ke zkoumání pří-
rody. Poslední a při shodném 
počtu bodů rozhodující dis-

ciplínou byl praktický úkol 
stavění da Vinciho mostu dle 
návodu na čas. Po skončení 
všech částí jsme se dozvědě-
li všechny správné odpovědi 
a měli jsme tak okamžitou 
zpětnou vazbu. 

Následovalo už jen vyhlá-
šení výsledků a předání cen. 
Naše dívčí družstvo se díky 
součtu umístění z testu a po- 
znávačky umístilo na děle-
ném 1. - 2. místě, ovšem děv- 
čata poskládala most o té-
měř 2,5 minuty rychleji, a tak 
chlapecké družstvo ze Zbo-
rovic porazila a vybojovala 
si postup do oblastního kola  
v Hranicích.

Děvčatům gratulujeme a 
přejeme úspěch v dalším kole.

(ld)

Soutěž byla náročná na vědomosti i postřeh. Foto: ZŠ Hulín

Postav most!

Žáci Michaela Dvořáková, 
Dominik Marek a Jan Staněk 
v lednu soutěžili v okresním 
kole Finanční gramotnost, 
ve kterém prokázali, že poro-
zuměli financím a umí s nimi 
zacházet v různých životních 
situacích. Svým výkonem si 
vybojovali 1. místo v okrese 
Kroměříž, a tím i postup do 
krajského kola. Nyní žáci musí 
zpracovat případovou studii a 
následně ji prezentovat před 

komisí složenou ze zástupců 
organizátora, odborníků na fi-
nanční gramotnost, partnerů 
soutěže (Nadace České spo-
řitelny a ZFP akademie, a. s.),  
Ministerstva Financí ČR a Čes-
ké národní banky. 

Držme žákům palce, 
aby se jim podařil postup  
do celostátního finále v pro-
storách České národní banky 
v Praze.

(ště)

Žáci ZŠ Hulín okresní kolo vyhráli. Foto: ZŠ Hulín

Postup žáků do krajského kola  
ve Finanční gramotnosti

S vybranými žáky 8. roční-
ku jsme se zúčastnili soutěže 
Postav most, kterou pořádala 
Střední škola Masarykova v 
Letovicích. Soutěž byla zamě-
řena na pracovní, konstrukční 
a fyzikální dovednosti a zna-
losti žáků. V rámci volitelného 
předmětu Technická praktika 
žáci postavili most dle zada-
ných kritérií – dřevěné špejle, 
přírodní provázek, libovolné 
lepidlo a váha mostu maxi-
málně 300 g.

Hodnocení mostů probí-
halo dle dvou kritérií. Prvním 
kritériem byl design mostu, 

tím druhým a nejzajímavěj-
ším byla zátěžová zkouška. 
Jak název napovídá, princi-
pem bylo zatížit most do ta-
kové míry, až se zhroutí. Body 
se pak udělovaly za přenese-
ní zatížení vůči vlastní hmot-
nosti mostu.

Navzdory tomu, že jsme byli  
v soutěži nováčky a náš most 
vážil pouhých 138 g, vydržel 
zatížení 8,3 kg. V silné konku-
renci jsme se tak umístili s 68 
body na 8. místě z 27 soutě-
žících v naší kategorii.

(fp) Žáci mohli použít jen špejle, provázek a lepidlo. Foto: F. Potyka
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Děti malují pro Konto Bariéry

Lužánky – středisko vol-
ného času pro letošní rok 
2022/2023 vyhlásilo další 
ročník přehlídky dětských 
výtvarných prací „Děti malují 
pro Konto Bariéry“. Celostát-
ní přehlídka má opět tři kola 

s různými tématy a našim 
prvním tématem byly „Obje-
vy a vynálezy“.

Toto téma žákům nabízelo 
prostor k objevování nových 
pohledů na vynálezy či ob-
jevy a jejich dopad na dobu 

jejich vzniku v současnosti. 
Nejlepší vybrané obrázky 
tvoří obrazovou část stolní-
ho kalendáře "Děti malují 
pro Konto Bariéry". Výtěžek 
z kalendáře slouží k nákupu 
školních pomůcek pro han-

dicapované děti a studenty. 
Oceněny jsou žákyně Aneta 
Pospíšilíková a Rozálie Čuří-
ková z třídy 7. A. Gratulujeme  
a přejeme mnoho dalších 
uměleckých úspěchů.

(text a foto: mm)

V průběhu jarních prázdnin si děti užívaly zaslouženého 
volna a my ve škole jsme pilně pracovali a zpříjemňovali jim 
interiéry v pavilonu 1. stupně – starou smutnou podlahu 
jsme vyměnili za novou. A schodiště na hlavní budově jsme 
rozveselili barevnými polepy k procvičení slovních druhů. 
Také angličtináři si přijdou na své, vyzdobili jsme stěnu v pří-
zemí hlavní budovy.

(text a foto: zš)

Co je nového? Pozvánka

Aneta Pospíšilíková Rozálie Čuříková. 2x foto: M. Morócová



Hulíňan

17

POZVÁNKY MKC HULÍN



Hulíňan

18

SPORT

Oddíl judo SK Spartak 
Hulín zahájil letošní sezonu 
účastí na Velké ceně České 
Třebové, kde za účasti 262 
závodníků obsadila starší 
žákyně Gabriela Gwizdzová 
2. místo. Tato závodnice dále 
exelovala na Líšeňském po-
háru a na turnaji v Olomouci, 
kdy na obou turnajích získa-
la zlatou medaili. 

Dalšího úspěchu dosáhli 
hulínští starší žáci na turnaji 
v Uherském Brodě. Martin 
Matal zde obsadil 2. místo. 
Jakub Konečný a Lukáš No-
votný obsadili 3. místo.

Nezahálela ani příprav-
ka, tedy děti do 10 let. Na 
turnaji přípravek v Lipníku 
nad Bečvou zvítězil na svém 
prvním turnaji Jan Gahura,  
na druhém místě skončil jeho 
bratr Jakub Gahura a dále  

Martin Košťál, Viktorie Sko-
palová, Adriana Valková,  
Daniel Kupsa. Třetí místo 
obsadil Filip Hynčica a na 
čtvrtém místě skončili Filip 
Šindelář a Vojtěch Kvita.

Čtyři mladí závodníci z Hu- 
lína zavítali na Lízátkový tur-
naj v Uherském Brodě. Nej-
lépe se zde vedlo Adrianě 
Valkové, která získala zlatou 
medaili, a na bronzový stu-
peň dosáhli Martin Košťál, 
Daniel Kupsa a Viktorie Sko-
palová.

Další výsledky přípravky:
Zimní turnaj ve Vsetíně: 

Viktorie Skopalová 3. místo.
Turnaj přípravek Přerov: 

Adriana Valková, Viktorie 
Skopalová, Daniel Kupsa - 
všichni 2. místo. 

Dušan HorákHulínské judo slavilo v Přerově úspěchy. Foto: JUDO Hulín

Pět pohárů pro gymnastky

Ve Znojmě uspořádali prv-
ní závod z letošního seriálu zá-
vodů Československých gym- 
nastických her. Z Hulína star-
tovalo 10 závodnic a hned 
vybojovaly 5 pohárů a další 
pěkná umístění.

Zlatý pohár získala Dari-
na Pinďáková. Stříbrná byla  
ve stejné kategorii Denisa  
Diblíková, která dostala jen  
o 0,05 bodu méně. Stříbrný 
pohár vybojovala ve starší  
kategorii Renata Havlíčková. 
Za třetí místo získaly bron-
zový pohár Zuzana Lutonská  
a Tereza Havlíčková. Dalších 
krásných umístění dosáhly  
ve svých kategoriích těsně 

pod stupni vítězů na 4. místě 
Anna Horáčková, na 5. mís- 
tě Kristýna Lukešová, Denisa 
Horáková a Kateřina Smolka  
a 8. místo patří Anetě Janeč- 
kové. 

Jeden z velkých Ostrav-
ských spolků uspořádal dal-
ší ročník Zlatého štítu. Je to 
těžký závod za účasti velkých 
spolků a na jiných závodech 
se s nimi nepotkáme. Přesto 
na zkušenou jsme 4 závod-
nice přihlásili. V jednotlivých 
kategorií jsou jinak spojené 
ročníky, které se na jiných 
závodech nemohou potkat. 
Přesto holky ukázaly, co umí, 
a pěkné 7. místo vybojova-

la Denisa Diblíková a hned  
za ní jen s minimální srážkou 
0,05 na 8. místě byla Sára 
Havlíčková, která je o 3 roky 
mladší. V jiné kategorii skon-
čila na 18. místě Anna Ho-

ráčková a na 19. místě Elen 
Ivánková.

Děvčatům blahopřejeme 
a přejeme mnoho dalších 
úspěchů. 

trenéři

Gymnastky z Hulína mají za sebou skvělý vstup do sezony. Foto: 2x GK Hulín

Ostrý start sezóny oddílu juda
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Mladší přípravka obsadila 3. místo na turnaji v Holešově

Další, tentokrát 3. halový 
turnaj na nás čekal v hole-
šovské hale. 

Ve vyrovnaném zahajo-
vacím zápase jsme těsně 
prohráli se Skašticemi 1 : 2 
(E. Menšík), rozhodující gól 
vstřelil soupeř minutu před 
koncem, vyrovnat se nám 
bohužel už nepodařilo. 

Druhé utkání bylo už ra-
dostnější, i když opět do po- 
sledních minut vyrovnané.  
Tentokrát jsme dokázali 
vstřelit rozhodující gól my a 
mužstvo z Rymic jsme pora-
zili 2 : 1 (T. Barot, E. Menšík). 

Do dalších bojů nám los 
určil mužstvo ze Slavkova 
pod Hostýnem. V úvodu nás 
soupeř zaskočil rychle vstře-
lenou branku a chvíli nám 
trvalo dostat se do rozum-
ného tempa. V půli zápasu  
jsme utkání vyrovnali a pak  
jsme přidali další dvě bran-
ky. Zde se blýskl hattrickem 
Erik Menšík (na nějakou tu 
pozornost od tatínka stále 
čekáme). Slavkov jsme tedy 
dokázali porazit 3 : 1. 

V posledním zápase nás 
čekal neoblíbený soupeř z Ko- 
ryčan. Utkání jsme prohráli  
2 : 5 (M. Stárek, F. Žitný).  
Kluci podali bojovný výkon, 

ale soupeř byl lepší a doká-
zal potrestat naše chyby.

Po sečtení všech zápasů 
nám o jeden bod uniklo 2. mí- 
sto, ale když se podíváte  

na fotku a vidíte úsměvy na-
šich nejmenších fotbalistů, 
tak se cítí jako vítězové.

Za nás trenéry musíme 
všem hráčů poděkovat za 

výborné výkony a popřát 
spoustu dalších úspěchů. 
Jen tak dál, borci...

(text a foto:  
trenéři mladší přípravky)

Jediná prohra. Starší fotbalové přípravce se dařilo

Starší fotbalová přípravka 
odehrála během zimy dva 
halové turnaje. Pro všechny 
děti to byly první zápasy ode-
hrané v hale. 

První turnaj se odehrál  
ve sportovní hale v Morkovi-
cích, kde jsme obsadili druhé 

místo. K zisku prvního místa 
by nám stačila jedna vstřele-
ná branka navíc. 

Po tomto úspěchu jsme  
o tři týdny později absol- 
vovali druhý turnaj ve spor- 
tovní hale v Holešově. Po vý- 
sledkově a hlavně herně ne- 

povedeném vstupu do tur-
naje jsme poslední zápas 
hráli proti již jasnému vítězi 
z Koryčan. K zisku alespoň 
bronzové medaile jsme mu-
seli urvat minimálně bod, 
což se s vypětím všech sil 
nakonec podařilo, a tak jsme 

také z druhého turnaje odjíž-
děli s medailemi na krku.

Dohromady jsme za oba 
turnaje odehráli 10 zápasů 
s konečnou bilancí 4 výhry,  
5 remíz a 1 prohra. 

(text a foto: rd)
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Petr Škop z Meteorologické stanice Holešov:  
Předpovědi počasí neposkytujeme, ale víme, jak bude

ROZHOVOR

Již téměř 70 let funguje 
profesionální Meteorologic-
ká stanice v Holešově. Její 
přístroje zaznamenávají stav 
a průběh počasí každou mi-
nutu. O chod stanice se sta-
rají tři zodpovědní pracovní-
ci, kteří slouží v nepřetržitém 
směnném provozu. Co vše 
jejich práce obnáší, prozra-
dil zpravodaji Hulíňan Petr 
Škop, vedoucí stanice.

Jak vypadá služba na me-
teostanici?

Většina profesionálních 
stanic, tedy i naše, pracuje  
v režimu tzv. „kombinovaného 
provozu“. Obsluhu zajišťuje 
profesionální meteorolog - 
pozorovatel ve stanovených 
denních hodinách, během 
kterých musí vyhodnotit vel-
ké množství údajů. V nočních 
hodinách je měření a odesí-
lání meteorologických zpráv, 
datových souborů, plně auto-
matizováno. Na nás je plnění 
funkce ostrahy a pohotovosti 
pro případ výpadku elektrické 
energie a předávání dat auto-
matem. 

Jak často provádíte měření? 
Každých deset minut se 

automaticky tvoří a odesílají 
tzv. „CLIDATA“, což jsou datové 
soubory s aktuální teplotou a 
vlhkostí vzduchu, atmosferic-
kým tlakem vzduchu, směrem 
a rychlostí větru, množstvím 
srážek za uplynulých deset 
minut atd. Pozorovatel pak 
„dotváří“ každou hodinu zprá-
vu stavem a průběhem po-
časí, minimální dohledností, 
množstvím a výškou základny 

oblačnosti, případně výsky-
tem dalších jevů, například 
námrazků nebo výšky nové 
sněhové pokrývky za hodinu. 
Při náhlém výskytu nebezpeč-
ných jevů, jako je například 
bouřka, kroupy, mrznoucí 
srážky, zhoršení dohlednosti 
pod jeden kilometr tvoříme a 
odesíláme zprávu BOUŘE.

Jaké přístroje využíváte?
Na měření teploty a vlh-

kosti vzduchu používáme 
odporový teploměr, vyhříva- 
ný vlhkoměr umístěný v ra-
diačním štítu ve výšce dvou 
metrů nad zemí. Ultrasonic-
ké větroměrné čidlo umístě-
né na stožáru ve výšce deseti 
metrů měří směr a rychlost 
větru. Elektronický slunoměr  
s fotočlánky zaznamenává  
přímý sluneční svit. Tlak 
vzduchu měří barometr, 
srážky pak průběžně váhový 
srážkoměr. Máme také elek-
tronické půdní mrazoměry 

na měření hloubky zmrzlé 
půdy a čidla na měření půd-
ní vlhkosti. V bezmrazovém 
období měříme výpar z vol-
né hladiny výparoměrem. 
Globální a rozptýlené záření 
měří pyranometry, kdy k pře-
nosu dat do telekomunikač-
ního systému Českého hyd-
rometeorologického ústavu 
(ČHMÚ) dochází každou mi-
nutu. V nočních hodinách, 
kdy se hodinové zprávy tvoří 
automaticky, dohlednost měří  
dohledoměr s detektorem 
stavu počasí, který umí 
odhadnout druh srážek a 
stav počasí. Radioaktivitu 
průběžně měří a nezávis-
le na nás odesílá ústředna 
se sondou. Pro Státní ústav 
radiační ochrany v Ostravě 
odesíláme jednou týdně filtr 
ze zařízení pro odběr aero-
solů, kde zjišťují výskyt ra-
dioaktivních prvků a těžkých 
kovů v ovzduší.

Přístrojů je opravdu hod-
ně. Přesto, musíte si někdy 
vystačit i s vlastním zra-
kem? 

Ano. Vždy, když tvoříme 
pravidelnou hodinovou zprá- 
vu nebo mimořádnou zprávu  
BOUŘE, musíme pozorovat 
nejen minimální dohlednost,  
ale i výšku oblaků nebo ver- 
tikální dohlednost při zata-
žené obloze nízkou oblač-
ností. Využíváme nákresy 
okolí, v našem případě upra-
vené topografické mapy  
s kružnicemi o různých do- 
hlednostech. Jako poradní 
přístroj nám slouží dohle-
doměr, který měří optickou 
dohlednost ve vztahu k mís-
tu umístění. Laicky řečeno, 
nemůže vědět, že u Hulína, 
kde je velká vodní plocha,  
se utvořila mlha a vítr vane 
od východu, nebo že u Mar-
tinic prší a je tam zhoršená 
viditelnost. 

Historické rekordy naměřené Meteorologickou stanicí v Holešově

•	 Maximální teplota vzduchu:  +36,9°C  (3. 8. 2013)
•	 Minimální teplota vzduchu:  -29,9°C  (7. 1. 1985)
•	 Přízemní minimální teplota vzduchu:  -31,2°C  (7. 1. 1985)
•	 Nejhlubší promrznutí půdy:  64 cm  (21. 2. 2012)
•	 Nejvíce srážek za 24h:  89,6 mm  (4. 7. 1995)
•	 Nejvyšší sněhová pokrývka:  41 cm  (27. 12. 1981)
•	 Maximální náraz větru:  35,4 m/s = 127 km/h  (4. 8. 2001)
•	 Nejvíce arktických dní v roce:  7 dní (v letech 1985, 1987 a 1996)
•	 Nejvíce tropických dní v roce:  29 dní  (v letech 1994 a 2003)
•	 Nejvíce tropických nocí v roce:  4 noci  (v letech 1992 a 2007)
•	 Nejvíce pozorovaných bouřek za rok:  92 bouřek  (2012)

Podrobné informace lze nalézt na http://www.meteo-holesov.cz

Původní meteorologická stanice na letišti před bouráním v zimě 2008/2009 Současná podoba stanice



Hulíňan

21

Poskytujete také předpo-
vědi počasí?

Neposkytujeme, ale víme, 
jak bude. Máme možnost si 
předpověď zjistit na webu 
ČHMÚ, ostatně, tuto možnost 
mají všichni čtenáři s přístu-
pem k internetu. Já osobně 
využívám hlavně meteogra-
my Aladin, kde si zadáte v zá-
hlaví místo předpovědi nebo 
prognózy letecké, aktuálně 
pak pro výskyt srážek radaro-
vé odrazy.

Kam míří veškeré údaje na-
měřené v Holešově?

Především do ústředí 
ČHMÚ v Praze Komořanech 
a na pobočku ČHMÚ do Brna. 
Zde jsou používané pro vnitř-
ní potřebu včetně archivace 
a následně předávané i dal-

ším odběratelům dat nejen 
v ČR, ale i do celého světa  
v rámci mezinárodní výměny.

Jak to vypadá s vývojem 
klimatu v Holešově?

Bohužel, změny klimatu 
nejsou naší pracovní náplní, i 
když máme možnost průběž-
ně více či méně změny počasí 
pozorovat, ale nikoliv vyhod-
nocovat. Obecně lze však říci, 
že postupně začínají převlá-
dat srážky „přeháňkového 
charakteru“, tedy krátkodobé, 
kdy většina vody odteče i 
kvůli přibývajícím zástavbám 
půdy. Lokální spad tak má za 
následek  velké disproporce 
mezi oblastmi s výskytem 
„sucha“ a výskytem případ-
ných „ bleskových povodní“. 
Nelze rozporovat postupné 
oteplování klimatu v naší 

oblasti a zvyšující se pravdě-
podobnost výskytu nebez-
pečných jevů, jako jsou silné 

bouřky, přívalové srážky a 
případně tornáda.

(red)

Příjem z nájmu a jeho danění
Pořízení nemovitosti na tzv.  

investici, tedy nemovitos-
ti, kterou nebudu sám uží-
vat, ale budu ji pronajímat, se  
v posledních letech stává stále 
více „trendy“. V praxi vidím, jak 
přibývá kupujících, kteří prá-
vě pro tento účel nemovitosti 
pořizují. Není se čemu divit, 
protože investice do nemo-
vitostí byla vždy považována 
za jednu z nejjistějších forem 
zhodnocení peněz nebo  
v dnešní době alespoň rozum-
nou ochranou uchování jejich 
hodnoty. Jedná se zejména  
o byty, ale už bývá běžné,  
že takovou nemovitostí jsou 
i rodinné domy. Např. v Praze 
jsou pronájmy celých rodin-
ných domů zcela běžné, ale  
v našem regionu se stále jedná 
zejména o byty. Nicméně už se 
objevuje i stále více nabídek 
RD k pronájmu. A není divu. 
Poptávka po nich se stále zvy-
šuje. Ať už ale pronajímáte byt, 
dům či dokonce pozemek, tak 
nezapomeňte, že se nevyhne-
te zdanění takového příjmu, 

který vám z pronájmu plyne. 
Všichni známe to pořekadlo,  
že skutečnou jistotou na tom-
to světě jsou daně a smrt. Tak-
že ani u příjmu z nájmu na to 
nezapomínejme. Rozhodně 
bych se nespoléhala na to, že 
se to vlastně nikdo nedozví, 
zda pronajímám nebo ne. Ně-
jaké opletačky s úřady nejsou 
nikdy příjemné a u úřadu fi-
nančního to platí X násobně. 

Pokud tedy budeme brát 
skutečnost, že nemovitost pro-
najímáte jako fyzická osoba a 
nemáte nemovitost v obchod-
ním majetku, tak vás bude 
zajímat zejména §9 zákona o 
dani z příjmu. Je důležité uvést, 
že v takovém případě nemůže 
za zaměstnance provést roční 
zúčtování daně jeho zaměst-
navatel, ale je nutné vyplnit 
standardní daňové přiznání, 
včetně přílohy č. 2. Pokud jste 
tedy zaměstnanec, který má 
také příjmy z nájmu, musíte 
si od svého zaměstnavatele 
vyžádat potvrzení o zdanitel-
ných příjmech za minulý rok. 
Naopak příjmy z nájmu neu-
vádíte do přehledu pro zdra-
votní pojišťovnu ani správu 

sociálního zabezpečení, neboť 
tyto nepodléhají platbě zdra-
votního ani sociálního pojiště-
ní. Na druhou stranu můžete 
jako např. u příjmů z podnikání  
k vyčíslení dílčího základu daně 
využít paušálu, který u nemo-
vitostí činí 30 %, popř. můžete 
uplatnit skutečné výdaje. Ze-
jména u pronájmu běžného 
bytu bude ale většinou jedno-
dušší použít možnost paušálu. 
Pokud byste se rozhodli pro 
uplatnění skutečných nákladů, 
tak byste do nich mohli zapo-
čítat např. poplatek realitní 
kanceláři, náklady na opravu a 
údržbu dané nemovitosti, její 
pojištění, úrok hypotéky na její 
pořízení apod. Při uplatňování 
těchto skutečných nákladů 
musíte být schopni finanč-
nímu úřadu prokázat jejich 
oprávněnost, a to zpětně až 
tři roky. Proto bude v naprosté 
většině jednodušší využití prá-
vě zmiňovaného 30 % výda-
jového paušálu. Dále můžete 
při danění nájmu uplatnit také 
veškeré slevy na dani, na které 
máte nárok. Např. slevu na po-
platníka, daňové zvýhodnění 

na děti apod. Pokud pronají-
manou nemovitost vlastníte 
ve společném jmění manže-
lů, příjem z nájmu se zdaňuje 
jen u jednoho z vás. Je potom  
na vašem rozhodnutí,  kdo bu- 
de takový příjem vykazovat.  
Doporučuji si tedy v takovém 
případě propočítat obě vari-
anty a zvolit tu výhodnější. 

Ať už tedy pronajímáte 
jen malou garsonku nebo za-
hrádku, nezapomínejte na své 
daňové povinnosti, které vám 
z toho plynou. Ještě doplňuji, 
že u fyzických osob je sazba 
daně z příjmu 15%. Pokud ale 
pronajímáte třeba jen jeden 
menší byt, tak při uplatnění 
nákladového paušálu a dal-
ších možných slev by se vám 
platba daně mohla vyhnout 
nebo bude jen v poměrně 
malé částce. Nicméně jak 
praví známá filmová hláška: 
„Hlásit se to musí“, tak i příjmy  
z nájmu jste ze zákona povinni 
finančnímu úřadu přiznávat.

Přeji vám hodně úspěchů 
při realitních transakcích a 
krásné prožívání jarních dnů.

Veronika Kalousková

Realitní poradna

ROZHOVOR, INZERCE

Profesionální Meteorologická stanice v Holešově funguje  
už téměř 70 let. 3x foto: P. Škop
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Dotace dnes vládnou vše-
mu. Bez dotací nepostaví 
obec chodník, nebude hřiště, 
o vodovodu nebo generální 
opravě sokolovny nemluvě.
Na dotace čekají zemědělci, 
jinak by nepřežili. Oligarchové 
bez dotací by se oligarchy pa-
trně nikdy nestali, rovněž ob-
novitelné zdroje energie se bez 
dotace nevyplatí a totéž může-
me říci o stavebních úpravách 
vedoucích k úsporám energií, 
a to jak na státním, městském, 
ale hlavně soukromém majet-
ku. Pokud vám není dvacet a 
nedosáhnete na dotaci, ztrácí 
se návratnost jakýchkoliv in-
vestic do energetických úspor 
v nedohlednu. Proto je dobře, 
že státní orgány procitly a do-
tační politice do těchto seg-
mentů energetické soběstač-
nosti  konečně začaly věnovat 
patřičnou pozornost.

Nechci působit jako ten 
generál po bitvě, ale již před 
mnoha lety jsem tvrdil (a mí 
známí mi to dosvědčí), že „nás 
ty energie jednou doženou“. 
Proto jsem ještě v době, kdy 
si celá Evropa hověla v ener-
getickém blahobytu a dotace 
bylo jen zřídka frekventova-
né slovo, pořídil sluneční ko-
lektory pro ohřev TUV, FVE, 
zateplil jsem rodinný dům a 
vyměnil okna, pořídil alterna-
tivní topidla atd. Postupně a v 
tu dobu za své, bez dotací. Čas 
se posunul, na šetření energi-
emi máme spousty samozva-
ných odborníků, obchodních 
zástupců množících se   firem, 
co zavětřili relativně snadné 
zisky a největším trumfem  
pro všechny jsou samozřej-
mě dotace. Stát se rozhodnul 
všem těm, co zatím nešetřili, 

plýtvali a užívali si levných 
kWh, pomoci a motivovat je 
k tomu, aby ze svého pohodlí 
příliš slevovat nemuseli a aby 
je to zároveň moc nestálo.  
S nejrůznějšími dotacemi se 
prostě roztrhnul pytel. 

Ve víru neutuchající dotač-
ní a dávkové kampaně cítím 
se přeci jen trošku ukřivdě-
ně. Kde je jaká spravedlnost, 
ptám se sám sebe? Tak ti, 
kdo dosud plýtvali a šetře-
ním opovrhovali, jsou dnes 
zahrnováni dotačními penězi 
ze všech stran, zatímco my 
šetřílci, co se již léta uskrov-
ňujeme a do úspor energií 
investujeme svoje peníze, 
nedostaneme nic – nemáme 
totiž již co vylepšovat a za to 
budeme pykat. Přesně pod-
le hesla: každý dobrý skutek 
bude po zásluze potrestán. 

Leč subjektivně neradost-
ná bilance mě neodradila, 
abych celé dění kolem úspor 
energií po očku nesledoval. 
A dočkal jsem se. Pro starší 
lidi, konkrétně pro seniory a 
penzisty, přišlo příslušné mi-
nisterstvo s dotačním titulem 
nazvaným Nová zelená úspo-
rám Light (NZÚLight). Je v něm  
zakomponovaných pár technic- 
kostavebních opatření slouží-
cích k vylepšení energetické 
bilance především starších 
domů a bytů obývaných dů-
chodci. Speciálně položka za-
teplení stropů a tím zamezení 
úniku tepla z obytných částí 
domu směrem nahoru mě 
zaujala. Tuhle jedinou operaci 
mám ještě na naší nemovitos-
ti nedořešenou a vzhledem  
k přibývajícím křížkům jsem 
již nedoufal, že ji kdy fyzicky 
provedu. Poradil jsem se s od-

borníky, sehnal pár kontaktů 
na firmy a nechal se poučit, jak 
nejlépe a racionálně vše zor-
ganizovat. Starší domy totiž 
mají většinou rozsáhlé půdní 
prostory, které se v minu-
losti  příliš smysluplně nevy- 
užívaly a sloužily hlavně k od-
kládání nepotřebných věcí, 
případně mobiliáře, který se 
„možná bude někdy hodit“. 
Výsledkem jsou půdy plné 
krámů, které vyklidit znamená 
nejen kupu nepříliš libé práce 
a času, ale v dnešní době i 
nemalé finanční náklady. Jak 
tedy  zateplit stropy a nezpů-
sobit v domě  týdenní staveb-
ní ruch, se vším nepohodlím, 
co k němu patří? Uvítal jsem 
proto nabídku technologie, 
která   popsané nepříjemné 
momenty eliminuje na velmi 
únosnou míru. Je to jedno-
duché: V podlahách půdních 
prostor se vyříznou relativně 
malé montážní otvory a těmi-
to se pak speciálním strojem 
do stropních dutin příslušná 
izolace pod tlakem nafouká. 
Půdu není třeba vyklízet, jen 
tu a tam se něco poodstaví. 
Celá záležitost trvá i s přípra-
vou u menšího rodinného 
domu 2 - 3 hodiny,  montážní 
otvory se pak zakryjí, uvedou 
do původního stavu a je vy-
malováno. Stropy jsou kvalit-
ně zatepleny.

Jdeme do toho, rozhod-
nul jsem doma. Řekneme si 
o dotace, ano, o ty pro dů-
chodce, co se o nich všude 
tak mluví a píše. Nemáme 
se prý o ně bát požádat a až 
polovinu vynaložené inves-
tice dostaneme zpět. Krás-
ná představa. Zvláště, když i 
papírování okolo toho všeho 
vyřídí někdo za vás. Kdo? No 
přece Místní akční skupina, 
neboli MAS. Byla založena 
skoro v každém větším měs-
tě a sdružuje vždy i pár  obcí 
okolo. Že pořádně nevíte, co 
to je a k čemu to slouží? Ne-
vadí. Teď zrovna vyřizují do-
tace v programu NZÚLight a 
to je to hlavní, co mě zajímá.

Zašel jsem si tedy do kan-
celáře MAS v našem městě. 
Na rozdíl od jiných úřadů mě 
na první dobrou překvapila 
aktivní pracovní atmosféra. 
Byť se již blížilo poledne a 
nebyl úřední den, přítomné 
mladé ženy se tvářily mile a 
empaticky. Na přednesenou 
žádost se mě jedna z nich 

ihned ujala a během chvil-
ky zahrnula informacemi o 
obecných podmínkách dota-
ce a o dokladech potřebných 
k jejímu kladnému vyřízení. 
Moje lehká nervozita byla 
pryč. Vyměnili jsme si kontak-
ty a po chvíli jsem odcházel  
s pár domácími úkoly a spo-
kojený. Bodejť by ne, snad po-
prve v životě jsem se cítil jako  
ta správná cílová skupina.

Nafotil jsem, bezelstně 
popsal postup i předpoklá-
daný výsledek, od dodava-
tele obstaral technické para-
metry použitého materiálu 
(mimochodem jeden z nej-
lepších), pak ještě pár upřes-
ňujících dotazů a vše odeslal 
na MAS. K mému překvapení 
přišla po pár dnech nega-
tivní odpověď: Vaše žádost 
nesplňuje podmínky pro po- 
skytnutí dotace. V dalších 
řádcích to bylo srozumitelně 
vysvětleno: Předpokládaná 
vrstva vámi navrhovaného 
zateplení bude 26 - 27 cm, pro 
přiznání dotace je však vyža-
dováno centimetrů 30! A taky 
„tepelný odpor lambda“ je 
tím pádem o nějakou tu de-
setinku nižší, než požadova-
ná tabulková hodnota.

Nu což, smlouva s doda-
vatelem je již podepsána a 
to, že se návratnosti inves-
tice nedožiju, beru jako pří-
spěvek penzisty energetické 
soběstačnosti ČR. Karta se 
obrátila. Rázem jsem se z cí- 
lové skupiny stal zase jen řa-
dovým důchodcem. Tak už 
to v životě chodí. Ale těší mě, 
že jsem odhalil viníka téhle 
situace. Ne, není to úředník 
ministerstva, co s vráskou  
na čele narychlo vytvářel 
tabulky plné koeficientů a 
bůhví čím podložených čí-
sel. Ten jen akceptuje poky-
ny nadřízených. A už vůbec 
za to nemůžou sympatická 
děvčata z MAS.Chtít po nich, 
aby svá hezká očka přihmu-
řovala víc, než je zdrávo, by 
bylo nefér. Kruciálním viní-
kem je dávný stavitel mého 
domu. Před zhruba 100 lety   
položil na stropy trámy vy-
soké jen 27 cm. Kdyby my-
slel do budoucna, nešetřil 
a ty 3 cm přidal, mohl jsem 
se dnes počítat ke šťastným 
příjemcům dotace z   velko-
rysého programu NZÚ Light. 
Tak jsem utřel. Zase.

(alpa)

3 cm od dotace

ZAMYŠLENÍ
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100 let rozhlasového vysílání v Československu – 2. díl

V minulém století, před 100 
lety, bylo v bývalém Českoslo-
vensku zahájeno radiové vy-
sílání. Tímto významným ju-
bileem se zabývá nový seriál, 
který pro zpravodaj Hulíňan 
zpracoval Josef Jonášek. 

Rozhlas u nás
Také v Československu se  

skupině stoupenců rádia po- 
dařilo obměkčit úředního šim- 
la, a za pomoci četných před-
náškových a předváděcích akcí 
aspoň částečně přesvědčit 
úřady i laiky o tom, že rádio 
má mnoho předností.

K historickému kroku se 
odhodlal v roce 1923 hlou-
ček nadšenců (Spolek čes-
kých žurnalistů a radiotech-
nický závod Radioslavia).  
Po několika předchozích 
pokusech zahájili dne 18. 5. 
ve 20.15 stálé každodenní 
vysílání, jež vlastně trvá do-
dnes, bohužel od 1. 1. 2022 
už bez středovlnných a dlou-
hovlnných vysílačů. Vysílalo 
se tehdy velmi improvizova-
ně ze zapůjčeného vojenské-
ho stanu na letišti ve Kbelích, 
s použitím armádního vy-
sílače, stojícího hned vedle.  

A vlastně ještě „pirátsky“, pro-
tože vysílací koncese byla 
udělena až v červenci. Na-
konec proč ne, když někteří 
funkcionáři vznikajícího Ra-
diojournalu zastávali důležité 
funkce ve státní správě nebo 
měli velmi dobré vztahy s 
vládními kruhy!

Československo bylo dru-
hým státem v Evropě, který 
zahájil pravidelné vysílá-
ní. Značně jsme předběhli 
ostatní Evropu - v řadě zemí 
si na vysílání počkali ještě 
nějaký rok, ale i tam, kde rov-
něž započali s pravidelným 
vysíláním (Velká Británie), se 
vysílalo jen některé dny v týd-
nu. U nás bylo evropským 
prvenstvím pravidelné vy-
sílání každodenní.

Vysílací společnost si dala 
název Radiojournal, jenž 
vznikl spojením názvu podí-
lejících se partnerů.  Radio- 
slavia byl firma zabývající se 
výrobou a importem rádio- 
vých přístrojů. Zájem o udě-
lení koncese byl veden sna-
hou o získání monopolu jak 
na vysílání, tak na výrobu a 
prodej radiových přijímačů. 

Současně a nezávisle na Ra-
dioslavii však o koncesi po-
žádali i novináři v čele s vý- 
znamným členem svazu no-
vinářů Milošem Čtrnáctým. 
Novináře nebylo radno opo-
minout, neboť plánovaná 
činnost rozhlasu zahrnovala 
i zpravodajství, proto došlo 
ke kompromisu, a od zúčast-
něných žurnalistů pocházela 
druhá část názvu Journal. 
Název Československý roz-

hlas nebyl použit ze dvou 
důvodů – slovo rozhlas teh-
dy ještě nebylo známo, a do 
doby vstoupení státu do spo-
lečnosti se „československý“ 
nesmělo použít. Radiojournal 
s velkou odvahou a zpočátku 
i finančními obětmi razil ces-
tu novému fenoménu v naší 
technické historii. 
(3. díl seriálu přinese květnové 

vydání zpravodaje Hulíňan)

Československo bylo druhým státem v Evropě,  
který zahájil pravidelné vysílání. Foto: J. Jonášek

Hokejisté zvedli nad hlavu pohár finále skupiny B

Hokejový tým Hulína ode-
hrál v letošním roce už 10. se- 
zonu v Kroměřížské amatér- 
ské hokejové lize a jeho do-
savadní působení bylo v letoš- 
ním roce zakončeno po dlouhé  
době významným úspěchem. 
Nejlepším výsledkem stále zů-
stává celkové třetí místo z prv-
ní sezony 2013/14, ale letošní 
závěr sezony byl druhým nej-

úspěšnějším v novodobé his-
torii klubu. 

Po základní části, kdy se 
soutěž rozdělila na dvě vý-
konnostní části, sice zůstal 
náš klub na poslední pozici, 
nicméně výkony v play-off ve 
spodní části tabulky zásadně 
vyspravily dojem ze sezony. 
Nejprve jsme ve čtvrtfinálo-
vém dvojzápase vyřadili tým 

HC Senators 1 : 2 (gól: Ludík)  
a 5 : 3 (góly: Spružina 3,  
Pecháček 2), postup po sa-
mostatných nájezdech (gól: 
Kubo) a v semifinále vyřadili 
tým HC Lobodice přesvědči-
vou výhrou 3 : 1 (góly: Pecha, 
Martinů, Pecháček). 

Ani ve finále nebyl tým 
Spartaku favoritem, ale po vý-

hře v prodloužení 3 : 2 (góly:  
Spružina, Kubo 2) jsme nad 
hlavu zvedli pohár finále sku-
piny B. 

Byl to krásný hokejový záži-
tek v roce, kdy hulínský hokej 
slaví 70 let od svého založe-
ní. Za podporu v celé sezóně 
děkujeme našim věrným fa-
nouškům. 

Libor Pecháček

Hokejisté svedli v této sezoně řadu napínavých zápasů Sezonu zakončil tým úspěchem. 2x foto: Hokejový tým Hulína
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Vedle praporu byl k vidění 
mužský kroj hulínské orelské 
jednoty, zhotovený v roce 
2012. Těmito dvěma expo-
náty přešla výstava do novo-
dobé historie, počítané od 
roku 2005. V tomto roce byla 
hulínská jednota obnovena, 
avšak již bez svého bývalé-
ho sídla – Orlovny. Ta byla 
převedena na Město Hulín a 
slouží dnes jako Městské kul-
turní centrum. To, že se Orli 
dokážou činit i bez zázemí, 
naznačovaly na výstavě další 
exponáty. Fotky a kostýmy 
ukazovaly na vztah k tradi-
cím. Členové jednoty stáli  
u obnovy masopustních prů-
vodů, byli u založení folklór-
ního souboru Hanáci z Hulína 
a nechyběli ani v roce 2014 
na nezapomenutelné akci 
Hanácké právo. Nemalý podíl 
měli hulínští orli na slavnost-
ním odhalení pamětní des-
ky J. Cimrmanovi a násled- 

ném doprovodném progra-
mu s členy známého pražské-
ho divadla dne 3. 10. 2012.

Mohli jste vidět fotky a 
plakáty z více než deseti roč-
níků motoristického setkání  
„Babetta B1“. Nechyběl jeden  
z nejúspěšnějších strojů zmíně-
ných závodů – Babetta 207.200  
z roku 1978. Dále byly k vidě-
ní fotky a plakáty z Orelských 
bálů proslulých vtipnými scén-
kami v podání hulínských a zá-
hlinických orlů a orlic.

Posledními exponáty byly 
fotografie, medaile a spor-
tovní pomůcky našich oddílů 
Atleťáci a Orlíčci. Trenéři z řad 
členů jednoty se už 6 let vě-
nují nejmenším sportovcům, 
které se snaží vést k pohybu, 
toleranci a zdravému sou-
peření. Naše Atlety můžete  
zahlédnout nejen v tělocvič-
ně, atletickém stadionu, nebo  
v zimních měsících na kluzi-

šti, ale určitě jste v adventu 
obdivovali jejich stromeček 
s modrobílými čepičkami na 
náměstí nebo vám přinesli 
tříkrálové požehnání.

Vedle obou praporů byl 
dominantou výstavy rám  
s orelskou modlitbou, kterou 
bych toto psaní zakončil:

Požehnej, Bože, orelské práci,
aby s Tebou začínala
a s Tebou také končila,
ke Tvé cti a chvále
k dobru našich duší,
a k blahu naší vlasti.

Václav Hána, starosta,  
Orel jednota Hulín

NAPSALI NÁM

Orelská jednota Hulín. Od historie až po současnost - dokončení ze str. 12

Původní prapor Hulínské jednoty. Foto: Orel jednota Hulín
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